

بيان بمناسبة يوم 9 مايو يوم القانون الدولي الانساني في دول منظمة التعاون الاسلامي

بمناسبة مرور 1430 عاما بالتقويم الهجري عن صدور الوصية الإنسانية الخالدة التي صدرت عن الخليفة الأول ابي بكر الصديق رضي الله عنه يوم السبت 14 صفر سنة (11 هجري) الموافق التاسع من مايو سنة (632 ميلادي)، إلى أسامة بن زيد رضي الله عنهما، عندما أرسله بقيادة جيش إلى الشام، امتثالاً لوصايا الرسول صلى الله عليه وسلم، بوصية جاء فيها: ” يا أيها الناس: قفوا أوصيكم بعشر فاحفظوا عني، لا تخونوا ولا تغلوا ولا تغدروا ولا تمثلوا ولا تقتلوا طفلاً صغيراً ولا شيخاً كبيراً ولا امرأة، ولا تعقروا نخلاً ولا تحرقوه، ولا تقطعوا شجرة مثمرة، ولا تذبحوا شاة ولا بقرة ولا بعيراً إلا لمأكلة، وسوف تمرون بأقوام قد فرغوا أنفسهم في الصوامع فدعوهم وما فرغوا أنفسهم له، وسوف تقدمون على قوم يأتونكم بأنية فيها ألوان الطعام، فإذا أكلتم منها شيئاً بعد شيء فاذكروا اسم الله عليه ” . (* المصدر: الطبري 2/246 – تاريخ اليعقوبي 2/127) .

وقد وضعت هذه الوصية نظاماً وأسلوباً إنسانياً غير مسبوق في حالات الحرب من أجل الحفاظ على الإنسان والبيئة، اخذت بها سلسلة اتفاقيات جنيف فيما بعد وحتى عام 1949م والبروتوكولان المضافان إليها عام 1977م .

تتوجه اللجنة الاسلامية للهلال الدولي إحدى المؤسسات المتخصصة لمنظمة التعاون الاسلامي إلى الدول الاعضاء وخاصة اللجان الوطنية للقانون الدولي الانساني والجمعيات الوطنية للهلال الأحمر والصليب الأحمر بها إلى التذكير بالقرار الصادر عن مؤتمر وزراء خارجية دول منظمة التعاون الإسلامي، في دورته الثانية والأربعين المنعقدة بمدينة الكويت في الفترة 27 – 28 مايو 2015م، رقم ICHAD1/41 الفقرتين 20 و21 ” بالموافقة على اعتماد يوم 9 مايو ، من كل عام يوماً وطنياً للقانون الدولي الإنساني تخليداً لذكرى صدور هذه الوصية الإنسانية ، ومطالبة الدول الأعضاء إحياء هذا اليوم واغتنامه فرصة لاتخاذ تدابير ملموسة، لتعزيز القانون الدولي الإنساني والأحكام الإسلامية ذات الصلة، وخاصة القواعد الواردة في الوصية وتطبيقات التراث التاريخي للإسلام، من أجل احترام أحكام هذا القانون في جميع حالات تطبيقه والعمل على قمع انتهاكاته” .

وتدعو اللجنة الاسلامية للهلال الدولي اللجان الوطنية للقانون الدولي الإنساني، والجمعيات الوطنية للهلال الأحمر والصليب الأحمر إلى إحياء مناسبة يوم 9 مايو يوم القانون الدولي الإنساني في دول منظمة التعاون الاسلامي، ضمن فعاليات مواجهة جائحة الكورونا التي تتركز عليها الجهود الإنسانية كافة بالدعوة في هذا الشهر رمضان الكريم من أجل احترام هذا القانون في جميع حالات المنازعات المسلحة والعمل على تطبيق أحكامه و قمع انتهاكاته.



EN



Statement
on occasion of May 9 as International Humanitarian Law (IHL) Day
In the OIC countries,

On the occasion of Al-Wasiya since 1430 years in the Hijri calendar issued the immortal human Al-Wasiya by the first caliph Abu Bakr Al-Siddiq, may God be pleased with him, On Saturday, 14 Safar (11 Hijri), on 9, May (632 AD), Abu Bakr al-Siddiq recommended Usama bin Zayd, may Allah be pleased with them, when he sent him under the command of an army to Al Sham, and in compliance with the order of the Messenger of Allah peace be upon him "Oh people Let me willed you with ten wills so remember :Do not betray, do not distort a dead body, do not kill a child, an old man or a woman ,do not cut down or burn a palm tree or a fruitful tree and do not slaughter a sheep, a cow or a camel only if it is to be eaten. Moreover, you will pass by people who adhere to their hermitages so leave them to what they are busy with, and you will come to people who will set before you the most delectable dishes of food so if eat and eat then say. In the name of Allah, the most Merciful and the most Gracious". "(Source: Al-Tabari 246/2 - Yacoubi history 127/

This Al-Wasiya set out an unprecedented humanitarian legal system and style in war situations in order to preserve humans and the environment, which was adopted by the series of Geneva Conventions later until 1949 and the two protocols added to it in 1977.

The Islamic Committee for International Crescent (ICIC) , one of the specialized institutions of the Organization of Islamic Cooperation (OIC) . Address to OIC member States, in particular the national committees of international humanitarian law and Red Crescent and Red Cross societies, to recall the resolution issued by the OIC Conference of Foreign Ministers, in its 42nd session held in Kuwait on 27 -28 May, 2015, No. 41 / 1ICHAD, paragraphs 20 and 21,

adopted Resolution No. 41/1, paragraphs 20 and 21, "approving the adoption on May 9 of every year IHL national day to commemorate this humanitarian :, Wasyia on May 9th of each y as national day of international humanitarian law .The resolution called upon OIC Member States to revive this day and take the opportunity to take concrete measures to promote IHL with the relevant Islamic



provisions, in particular the rules contained in Al-wasyia and applications of the historical heritage of Islam, in order to respect the provisions of this law in all cases of its application and work to suppress its violations.”

The ICIC calls on the National Commission of IHL, the Red Crescent and the Red Cross Societies to revive an event on May 9, Day of IHL in the OIC Member States, within the activities of facing the Corona pandemic, which focuses by all humanitarian efforts in this holy month of Ramadan In order to respect the IHL in all cases of armed conflicts and work to implement its provisions and suppress its violations.